
۶۹ هزار تحصیل کردۀ بیکار 
در استان داریم

استان  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رئیس  اقتصاد:  گروه 
کرمان گفت: »۱۱۰ هزار بیکار در استان داریم که ۶۹ هزار نفر 
آن ها تحصیل کرده هستند«. جعفر رودری افزود: »در مجموع بیش 
بالا  به  لیسانس  دارای تحصیلات  استان  بیکاران  از کل  نیمی  از 
هستند«. به گزارش ایسنا کرمان، وی عصر پنجم اردیبهشت ماه در 
جلسۀ شورای راهبری فناوری تولید دانش بنیان همچنین اظهار 
کرد: »اقتصاد دانش بنیان اقتصادی است که براساس تولید، توزیع 
و کاربرد دانش و اطلاعات شکل گرفته، سرمایه گذاری در دانش 
و صنایع دانش پایه شکل می گیرد و نقش علم و فناوری در آن 
بسیار زیاد است«. وی ادامه داد: »اصول اصلی اقتصاد دانش بنیان 

بر نیروی انسانی خلاق و متخصص استوار شده است«.

کاهش 33 درصدی صادرات پسته 
گروه اقتصاد: سخنگوی گمرک دربارۀ صادرات پسته در سال 
گذشته گفت: »۱۳۵ هزار و ۳۲۲ تن انواع پسته، به ارزش ۹۱۴ 
میلیون و ۴۲7 هزار و ۸۲۶ دلار، به 7۵ کشور صادر شد«.  سید 
روح الله لطیفی افزود: »پنج کشور اول خرید پسته های صادراتی 
با ۸۵  با خرید ۱۹۹میلیون دلار، هند  به ترتیب چین  با پوست 
میلیون دلار، روسیه با ۵۳ میلیون دلار، عراق با ۵۰ میلیون دلار 
و قرقیزستان با ۴۵ میلیون دلار بودند«. وی ادامه داد: »صادرات 
انواع پسته بدون پوست نیز  بیش از ۱۹هزار و ۳۳۶ تن بود که 
کشورهای  آلمان، هند، امارات، عراق و ترکیه مقاصد صادراتی این 
نوع پسته ایرانی بودند«. وی اظهار کرد: »به دلیل خشکسالی و 
آسیب به محصول پسته، کاهش تولید در سال گذشته همچنین، 
ورود پستۀ سایر کشورها به بازارهای جهانی باعث شد که متاسفانه 
صادرات انواع پسته در سال گذشته نسبت به سال  ۱۳۹۹ کاهش 
۳۳ درصدی را در وزن و ارزش  به همراه داشته است«.  به گزارش 
مجموع  »از  کرد:  بیان  اردیبهشت ماه   ۶ گمرک  سخنگوی  ایلنا، 
قبل، ۱۱۵هزار  در سال  پسته  تنی   و ۳۲۲  هزار  صادرات ۱۳۵ 
و ۵۵7تن آن پسته تازه با پوست بود که ارزش آن ۶۹۶میلیون 
و ۴۳هزار و ۱۲۴دلار به  ثبت رسیده است«. لطیفی در خصوص 
میزان صادرات سایر پسته ها نیز گفت: »۴۲۹ تن از سایر پسته ها 
این مدت  نیز در  ارزش دو میلیون و ۵۰۵ هزار و ۶۸۰ دلار  به 

صادر شد«. 

سرمایه گذاران مسکن از ظرفیت 
موجود استفاده کنند

گفت:  کرمان  استان  راه وشهرسازی  مدیرکل  اقتصاد:  گروه 
ملی  نهضت  طرح  متقاضیان  از  نفر  هزار   ۳۰ بر  بالغ  »تاکنون 
ساماندهی  و  تعیین تکلیف  زمین  اختصاص  با  استان  در  مسکن 
شده اند«. علی حاجی زاده اظهار کرد: »در استان، در راستای طرح 
نهضت ملی مسکن، احداث ۱۰۸هزار واحد مسکونی به تبعیت از 
برنامه های دولت و وزارت راه و شهرسازی برنامه ریزی شده است«. 
وی افزود: »تاکنون بالغ بر ۱۸۰ هزار متقاضی در استان، در این 
و  پالایش  مرحلۀ  در  اکنون  افراد  این  که  کرده اند  ثبت نام  طرح 
ایرنا کرمان، وی  به گزارش  قرار دارند«.  به درخواست  رسیدگی 
انجمن  با هیات مدیره  اردیبهشت ماه حاشیۀ نشست  دوشنبه ۵ 
متولیان  چرا  گویند  می  »مردم  کرد:  اظهار  کرمان  انبوه سازان 
نسبت به بازسازی و نوسازی محلات مرکزی شهر اقدام نکرده و 
برای توسعه به حاشیه ها رجوع می کنند؟«. وی ادامه داد: »دولت 
به عنوان متولی و سیاست گذار می تواند با استفاده از ظرفیت های 
قانونی یک تسهیل کننده باشد و با در اختیار گذاشتن تسهیلات، 
اجرای  و  ساختمانی  پروانه های  صدور  در  مالیاتی  معافیت های 
بازنگری طرح های جامع شهری، مردم و  طرح های ساماندهی و 
به ویژه سازندگان واحدهای مسکونی را به این حوزه ترغیب کند 
تا آنان در بافت فرسوده و محلات ناکارآمد شهری سرمایه گذاری 
کنند«. وی بیان کرد: »نوسازان و سرمایه گذاران مسکن از ظرفیت 
قانونی به وجود آمده می توانند نهایت استفاده را ببرند و حتی در 
صورت مشارکت در ساخت پروژه های زیربنایی از جمله مدرسه، 
مراکز درمانی، ورزشی، هزینه احداث آنان در محلات فرسوده به 

عنوان هزینه مالیاتی قلمداد می شود«. 

جذب بیش از 35 هزار مشترک 
جدید گاز در کرمان

گروه اطلاع رسانی: مدیرعامل شرکت گاز استان کرمان 
و  استان  سطح  در  گازرسانی  توسعۀ  منظور  »به  گفت: 
بهره مندی همۀ اقشار جامعه از نعمت گاز طبیعی، در سال 
گذشته به ۲ شهر و بیش از ۱۰۱ روستا گازرسانی شد و 
به مصرف کنندگان گاز طبیعی  ۳۵ هزار مشترک جدید 
در استان اضافه شدند«. به گزارش روابط عمومی شرکت 
گاز استان کرمان، منوچهر فلاح افزود: »برای تحقق این 
مهم ۱۵۵۹ کیلومتر شبکه گذاری اجرا و بیش از ۳۰ هزار 

انشعاب در بخش شهری و روستایی نصب شده است«.
هزار   7۳۲ از  بیش  حاضر  حال  »در  کرد:  بیان  وی 
استان مصرف کنندۀ گاز طبیعی هستند که  مشترک در 
و ۱۵۳ هزار  با بخش شهری  مرتبط  اشتراک  ۵7۹ هزار 
مورد اشتراک مربوط به بخش روستایی است که بر این 
و  درصد  خانوارهای شهری ۹۸  بهره مندی  میزان  اساس 

خانوارهای روستایی بالغ بر ۵۴ درصد رسیده است«.
ارتقای  برای  کرمان  استان  گاز  »شرکت  گفت:  فلاح 
تمام  مشترکین  به  مطلوب  خدمات  ارائۀ  کیفیت  سطح 

تلاش خود را به کار خواهد گرفت«. 

ملخ ها امسال به ایران نمی آیند
و  عمومی  آفات  با  مبارزه  دفتر  مدیرکل  جامعه:  گروه 
همگانی سازمان حفظ نباتات کشور گفت: »به دلیل تغییر 
شرایط آب وهوایی، احتمال حملۀ ملخ ها به کشور منتفی 
شده است«. سعید معین در این باره توضیح داد: »سازمان 
شبه  در  را  بارندگی هایی  قبل،  ماه ها  جهانی  هواشناسی 
جزیره عربستان پیش بینی کرد، ولی وضعیت آب وهوایی 
در اسفندماه و ماه مارس عوض شد و این پیش بینی ها به 
وقوع نپیوست. به دلیل تغییر شرایط آب وهوایی، عواملی 
که در ورود ملخ های مهاجم به ایران نقش داشتند دیگر 
وجود ندارد و ملخ ها در مبدا یعنی شمال عربستان رشد و 

تکثیر نکردند، بنابراین به سمت ایران نیز نخواهند آمد«.
به گزارش ایسنا سراسری، وی ۶ اردیبهشت ماه اظهار 
کرد: »سال گذشته در سطحی بالغ بر حدود ۱۹ هزار و 
۳ هکتار با آفت ملخ صحرایی مبارزه شد که این مبارزه 
بوشهر،  آن  از  بعد  و  خوزستان  استان های  در  بیش تر 

هرمزگان و ایلام بود«. 

انتقادبهطرحروگذرسهراهیشرفآباد
که  کرمان  شهر  شورای  جامعه:  گروه 
تصمیم داشت هفتۀ گذشته تکلیف سه راهی 
بلند شدن صدای  با  را معلوم کند؛  شرف آباد 
اعتراض مخالفان به روگذرسازی و طرح نگرانی 
این  برای  تصمیم گیری  فرایند  متخصصان، 
هدایت  تخصصی  نشست های  به  را  سه راهی 
کرد و پروندۀ تعیین تکلیف سه راهی شرف آباد 

را روی میز کارشناسان گذاشت.
تاکنون  شهر  شورای  عمران  کمیسیون 
چندین جلسه برای این موضوع برگزار کرده 
این  دوشنبۀ  روز  جلسۀ  آن،  تازه ترینِ  که 
هفته بود که با حضور تعدادی از متخصصان 
و  معماری  حوزۀ  در  دانشگاه  استادان  و 
زنده  به صورت  و  برگزار  ترافیک  و  شهرسازی 

نیز از اینستاگرام پخش شد.
دکترای  ندیمی  نوید  جلسه،  این  در 
حمل ونقل و ترافیک و عضو هیات علمی گروه 
مهندسی عمران دانشگاه باهنر تاکید کرد که 
تصمیم گیری در خصوص این سه راهی به بعد 
از تهیه و تصویب طرح جامع ترافیک موکول 
رئیس  و  شهرساز  افضلی  کورش  دکتر  شود. 
آزاد  دانشگاه  شهرسازی  و  معماری  دانشکده 
کرمان نیز گفت که حتی متخصصان ترافیک 
همسطح  هندسی  اصلاح  با  دارند  اذعان 
می شود.  حل  فعلا  سه راهی  این  مشکل 
پیشنهاد  یادآوریِ  و  توضیحاتی  ارائۀ  با  وی 
غیرهمسطح سازی در انتهای ۲۴ آذر در طرح 
تاکید  تفصیلی،  طرح  و  ترافیک  جامع  سابق 
به  منجر  که  مشاور  فعلی  مطالعات  که  کرد 
روگذرسازی در سه راهی شرف آباد شده ناقص 
است. دکتر مریم فدایی قطبی معمار، شهرساز و 
استاد دانشگاه آزاد کرمان هم با هشدار نسبت 
سمت  از  خودروها  پرسرعت  ورود  تبعات  به 
صراحت  به  جهاد،  بلوار  انتهای  به  شرف آباد 
مخالفت خود را با روگذرسازی در این سه راهی 

اعلام کرد.
دکتر معین عسکری کارشناس حمل ونقل 
شهری نیز ساخت روگذر را تایید نکرد و تاکید 
کرد که باید منتظر نتایج طرح جامع ترافیک 
بمانیم که چه پیشنهاداتی برای این نقطه دارد.

ارجمندکرمانی  رامین  دکتر  بین،  این  در 
با  کرمان  شهر  پنجم  شورای  عضو  و  معمار 
قاطعیت از روگذرسازی در این نقطه دفاع و 
حتی تاکید کرد که در کوتاه ترین زمان ممکن 

این پروژه اجرایی شود. 
شهردار کرمان اما گفت که چون مطالعات 
فعلی مشاور که روگذرسازی را تایید می کند 
کامل نیست؛ فعلا پولی در این سه راهی بابت 

چنین پروژه ای هزینه نخواهند کرد.
ابتدای  در  استقامت،  خبرنگار  گزارش  به 
شورای  محل  در  که  ساعته  دو  جلسۀ  این 
ایرانمنش  منصور  شد،  برگزار  کرمان  شهر 
رئیس کمیسیون عمران و شهرسازی شورای 
شهر کرمان گفت: »دربارۀ سه راهی شرف آباد 
اندازۀ کافی بحث شد و  به  پنجم  در شورای 
مصوبه ای داشتیم. با شروع کار شورای جدید 
پروژه  انجام  مقداری علامت سوال جلوی  اما 
گذاشته شد و به این نتیجه رسیدیم با وسواس 
دچار  و  شود  انجام  کار  بیش تری  دقت نظر  و 
آن  جملۀ  از  که  نشویم  گذشته  اشتباهات 
اشتباه  را  آن  برخی  که  است  آزادی  زیرگذر 
نشده  شهروندان  رضایت  موجب  و  می دانند 
است«. وی تاکید کرد که می خواهیم تبعات 
سه راهی  پروژۀ  اجرای  در  خطاها  و  منفی 

شرف آباد به حداقل برسد.

مطالعات ناقص است
در این جلسه، دکتر کورش افضلی شهرساز 
شهرسازی  و  معماری  دانشکده  رئیس  و 
دانشگاه آزاد کرمان در بخشی از سخنان خود 
گفت که در طرح جامع و طرح تفصیلی شهر، 
برای انتهای ۲۴ آذر تقاطع غیرهمسطح دیده 
غیرهمسطح  این  اجرای  حتما  و  است  شده 
ضرورت داشته، از مشاور گارنو پرسید: آیا در 
مدل سازی که کردید، انتهای ۲۴ آذر هم دیده 
پرداخته  شرف آباد  سه راهی  به  فقط  یا  شده 
شده است؟ افضلی افزود: »به ما گفتند موضوع 
شرف آباد بوده است و به نظر می رسد ۲۴ آذر 

را نادیده گرفته اند«.
در  اگر  دانشگاه،  استاد  این  گفتۀ  به 
صورت  غیرهمسطح سازی  شرف آباد  سه راهی 

هم  آذر   ۲۴ انتهای  غیرهمسطح  و  گیرد 
پل  وجود  با  آن گاه  شود؛  احداث  باشد  قرار 
سه راهی  پل  خورشید،  انتهای  پل  کوثر، 
در  آذر   ۲۴ غیرهمسطح  تقاطع  و  شرف آباد 
فاصلۀ  آیین نامه ای  استاندارد  محدوده،  یک 
مشکلات  و  نقض  غیرهمسطح ها  این  بین 
داد: »دکتر  ادامه  ایجاد می شود.  وی  زیادی 
اینجا کمربندی است و  ارجمند می گوید که 
حرکت باید روان باشد. من هم روانی حرکت 
را تایید می کنم اما اگر مطالعه ای می خواست 
بشود تقاطع انتهای ۲۴ آذر و انتهای خورشید 
و سه راهی شرف آباد با هم باید دیده شود اما 

کاری که الان انجام شده ناقص است«.
در  تصمیم گیری  »برای  کرد:  تاکید  وی 
باید به موضوع شهرسازی حساس  این نقطه 
باشیم«. وی این سوال را نیز مطرح کرد: چرا 
مسیر حرکت از شرف آباد به انتهای جهاد باید 
باشد؟ در حالی که جهاد یک خیابان محلی 
است. وی همچنین گفت: »همۀ کارشناسان 
با  آینده  سال  پنج  تا  که  می گویند  ترافیکی 
اصلاح هندسی همسطح مشکل این سه راهی 

حل می شود«.

حرکت مستقیم در مسیر شرف آباد 
به جهاد الزامی نیست

در ادامه، دکتر مریم فدایی قطبی، معمار، 
از  یکی  به عنوان  دانشگاه  استاد  و  شهرساز 
شرف آباد  سه راهی  در  روگذرسازی  مخالفان 

صحبت کرد.
وی با بیان اینکه جریانی بین مناطق حاشیه 
و شهر همیشه رخ می دهد و مناطق حاشیه 
دائم می خواهند خود را وارد مرکز شهر کنند 
و این طبیعی است، توضیح داد: »چند مسئله 
وجود دارد: طرح روگذر از سمت شرف آباد به 
انتهای بلوار جهاد است و روی بزرگراه نیست. 
جهت  هشت  حاضر،  حال  در  سه راهی  این 
حرکت دارد و فقط یک حرکت آن با اصلاح 
هندسی قابل حل نیست که آن هم دسترسی 
از شرف آباد به جهاد است. می توان اینجا روگذر 
نساخت. دسترسی از شرف آباد به بزرگراه هم 
با پل مجاور )کوثر( ممکن است«. وی افزود: 
»آیا لازم است حرکت مستقیم از شرف آباد به 
جهاد اتفاق بیفتد؟ آیا این کار درست است؟ 
در فاصلۀ کوتاهی از این معبر، بزرگراه سپهبد 
سلیمانی را داریم می سازیم. چرا دوباره از اینجا 

باید ورودی برای شهر تعریف کنیم؟«.
این  حرف  شهرسازی  »در  کرد:  بیان  وی 
است که خیلی نباید به اتومبیل خوش بگذرد. 
شهر سلسله مراتبی دارد و به همین راحتی که 
نمی توان وارد زندگی محلی شد. خودرو باید 
سلسله مراتبی را طی کند و وارد بزرگراه و از 
خیابان های اصلی وارد خیابان های محلی شود. 
چه لزومی دارد خودروها از این نقطه، مستقیم 

از شرف آباد وارد جهاد شوند؟«.
سخنان  از  دیگری  بخش  در  فدایی قطبی 
خود اظهار کرد: »باید اصل را بر این بگذاریم 
قیمتی  هر  به  که  نباشند  رانندگان  فقط  که 
باید بگذاریم  راحت در شهر تردد کنند بلکه 
اتوبوس و پیاده ها راحت باشند. چه دلیلی دارد 
این همه پول بگذاریم که به ماشین شخصی ها 

خوش بگذرد«.
وی سپس اظهار کرد: »کدام یک از ما پشت 
چراغ قرمز سه راهی شرف آباد اذیت شده ایم؟ 
دارد  که  آن قدری  است  آزاردهنده  هم  اگر 
خفه مان می کند آن را ببندید. در این صورت، 
از هشت حرکت در این تقاطع یکی به دردسر 
تقاطع  روی  به  را  آن  می توان  که  می افتد 

غیرهمسطح مجاور )پل کوثر( هدایت کرد«.

تا نهایی شدن طرح جامع ترافیک 
صبر کنید

دکتر نوید ندیمی، عضو هیات علمی گروه 
مهندسی عمران دانشگاه شهید باهنر کرمان 
نیز به عنوان یکی دیگر از مخالفان روگذرسازی 

در این جلسه اظهارنظر کرد. 
کارها  پایۀ  و  بستر  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
اگر براساس علم باشد، مشکلات کم تر خواهد 
بود، به اشتباه بودن زیرگذر آزادی اشاره کرد 
و در بخشی از سخنان خود گفت: »آن طور که 
گفته می شود، طرح جامع حمل ونقل و ترافیک 
کرمان به عقد قرارداد رسیده و رقم خوبی هم 
در  آن  برای  مطالعاتی  پروژه های  مقیاس  در 
نظر گرفته شده و انتظار می رود طرح خوبی 
بیرون بیاید. طرح جامع و خروجی آن دربارۀ 
سه راهی شرف آباد هرچه باشد می توان از آن 
دفاع کرد«. وی اظهار کرد: »می گویید ساخت 
جامع  طرح  در  شرف آباد  سه راهی  در  روگذر 
قبلی نیامده است. من طرح فعلی که مشاور 
تهیه کرده را مطالعه کردم؛ باید بگویم که به 
شکل موضعی می توان از آن دفاع کرد ولی در 
شبکه چه طور؟ آیا اگر شبکه را در نظر بگیریم، 

باز هم قابل دفاع است؟«.
تقویت سیستم  بر  تاکید  با  وی همچنین 
حمل ونقل عمومی در کرمان ادامه داد: »وقتی 
تصمیمی براساس مطالعه و مطالعه هم توسط 
باشد،  درست  داده های  بر  مبتنی  و  آن  اهل 
است  مهم  هم  جامع  طرح  است.  دفاع  قابل 
پروژه های ترافیکی را تایید کند اما باید توجه 
داشت که ممکن است طرح جامع آن را تایید 
کند ولی اگر اولویت های دیگری را هم طرح 
تایید کرده، باید ببینیم آیا بودجه وجود دارد 

که همۀ اولویت ها با هم پیش برود؟«.
روگذرسازی  که  کسانی  به  پاسخ  در  وی 
تایید  شهری  راه های  آیین نامۀ  براساس  را 
نقش  دربارۀ  »آیین نامه  گفت:  می کنند 
وقتی  می دهد.  نظر  هم  تندراه ها  اجتماعی 
این  اجتماعی  نقش  با  بالا می برید  را  سرعت 
معبر تداخل ایجاد می شود«. ندیمی تاکید کرد 
این سه راهی صبر  در  تصمیم گیری  برای  که 

کنید طرح جامع نهایی شود.

طرح جامع باید اولویت ها را 
معلوم کند 

دکتر معین عسکری کارشناس حمل ونقل 
از دیگر حاضران در این جلسه نیز  شهری و 
گفت: »اولویت باید این باشد که رینگ شهر 
که  باشد  این  می تواند  اول  گزینۀ  شود.  آزاد 
مجاور  پل  دو  روی  حرکت ها  و  بسته  تقاطع 
شبیه سازی  در  موضوع  این  نمی دانم  بیفتد. 
طرح  »در  افزود:  وی  خیر؟«.  یا  شده  دیده 
ترافیک  رشد  نرخ  درصد   ۲.۱ سالانه  جامع 
آینده  سال   ۱۰ برای  باید  و  است  کرمان 
سه راهی  این  که  شود  انجام  شبیه سازی 
همسطح یا غیرهمسطح باشد چگونه خواهد 
غیرهمسطح سازی  »اگر  داد:  ادامه  وی  بود«. 
را طرح جامع ترافیک تایید کرد، باید بدانیم 
اولویت آن نسبت به توسعۀ سیستم حمل ونقل 
کدام  تقاطع ها  هوشمندسازی  و  همگانی 
با دکتر فدایی  است؟«. وی اضافه کرد: »من 
بیش تر موافقم که سه راهی را ببندیم تا رینگ 
شهر آزاد شود و بعد، منتظر نتایج طرح جامع 
ترافیک بمانیم که چه پیشنهاداتی برای این 

نقطه دارد«.

ساخت روگذر سریعا شروع شود
دکتر رامین ارجمند کرمانی، معمار و عضو 
شورای پنجم شهر کرمان اما به عنوان موافق 

اجرای روگذر در سه راهی شرف آباد توضیحاتی 
را ارائه کرد.

وی در بخشی از سخنان خود گفت: »در 
دورۀ گذشتۀ مدیریت شهری، شهرداری طرح 
این  برای  را  دوربرگردان  با  همسطح  تقاطع 
و عده ای  برخی مخالف  و  ارائه کرد  سه راهی 
موافق آن بودند که در نهایت به اینجا رسید 
که مشاور با کار کارشناسی اظهارنظر کند. تا 
آنجا که حضور ذهن دارم گارنو برای بررسی 
بررسی  از  بعد  اما  شد  انتخاب  پیشنهاد  این 
اگر  که  رسیدند  نتیجه  این  به  آماربرداری  و 
دوربرگردان  با  را  سه راهی  مسئلۀ  بخواهیم 
وضع  از  بدتر  خیلی  کنیم،  حل  همسطح 

موجود است«.
ارجمندکرمانی ادامه داد: »این پیشنهاد که 
چراغ را برداریم و بلوار را ببندیم و از شرف آباد 
به راحتی  را  شوند  کوثر  پل  وارد  خودروها 
می توان آزمایش کرد اما توجه داشته باشید که 
ارتباط بین شرف آباد و زنگی آباد و کاظم آباد با 
انتهای جهاد یکی است. مسائل خریدوفروش 
مطرح  کشاورزی  محصولات  و  لوازم  و  پسته 
بوده و این ارتباط اقتصادی و فرهنگی وجود 
دارد. بخواهیم ترافیک را به پل کوثر ببریم به 
نظر من نارضایتی اجتماعی و همگانی خواهیم 

داشت«.
گارنو  »مشاور  داد:  توضیح  سپس  وی 
را  شرف آباد  سه راه  در  غیرهمسطح سازی 
که  تاثیراتی  دربارۀ  ویژه  به  و  کرد  بررسی 
روی تقاطع های مجاور می گذارد و تقاطع های 
انتهای خیابان شهید رجایی و شرف آباد و ۲۴ 
کرد  بررسی  را  کوثر  اندازه ای  تا  حتی  و  آذر 
برای  اما  شد  داده  آلترناتیوهایی  نهایت  در  و 
صفاریان  دکتر  از  کنیم  محکم کاری  اینکه 
به عنوان  تهران  تریبت مدرس  دانشگاه  استاد 
از  یکی  ایشان  گرفتیم.  کمک  چهارم  عامل 

آلترناتیوها را انتخاب کردند«.
وی بیان کرد: »این جریان کار کارشناسی 
اما نمی خواهم بگویم حرف آخر  افتاده  اتفاق 
طرح  روی  تغییرات  یک سری  با  شاید  است. 
این  حذف  ولی  داد  کاهش  را  تبعات  بتوان 
روگذر شاید باعث شود که الان در شهر اتفاقی 
نیفتد چرا که سه راهی در حال کار است ولی 
پروژه  انجام  هزینه های  بگذرد،  زمان  هرچه 

بالاتر می رود و نارضایتی ایجاد می شود«.
وی گفت: »به نظر من، در کوتاه ترین مدت 
سه راهی  این  در  غیرهمسطح سازی  به  باید 
برسیم و هرچه زمان را از دست بدهیم معضل 

بزرگ تر خواهد شد«.

بسته شدن سه راهی را 
مطالعه نکردیم

ذکر  با  طرح  مشاور  جلسه،  ادامۀ  در 
توضیحاتی و با بیان اینکه بسته شدن سه راهی 
از  درصد   ۱۴ که  گفت  نکردیم،  مطالعه  را 
به  شرف آباد  از  سه راهی  در  فعلی  ترافیک 
سمت جهاد است و اگر بخواهیم آن را به پل 
کوثر منتقل کنیم، مطالعات نشان داده که پل 
کوثر و ولایت جوابگوی این ترافیک نیستند. 
چون تملک اطراف پل کوثر خیلی گران بوده، 
لوپ های پل در حداقل شعاع گردش احداث 
مازاد  ترافیک  ندارد  توجیهی  هیچ  و  شده اند 

روی پل کوثر ریخته شود. 
سه راهی  تفصیلی،  طرح  در  اینکه  ضمن 
شرف آباد چراغ قرمز دارد و وقتی چراغ قرمز 
بالا  سمت  به  گام  یک  باید  نیست  پاسخگو 

داشته باشیم که تقاطع غیرهمسطح است.   
وی همچنین اظهار کرد: »از لحاظ ترافیکی 
باشد.  آزاد  چراغ(  )از  باید  بزرگراه  عمرانی  و 
از شرف آباد به جهاد  تقاضا  اینکه الان  ضمن 
وجود دارد. اگر نبود شاید می شد آن را بست«.

در پایان جلسه نیز، سعید شعرباف تبریزی 
اینکه  بیان  با  اینکه  بیان  با  کرمان  شهردار 
سه راهی  در  روگذر  ساخت  که  مطالعاتی 
شرف آباد را تایید می کند کامل نیست، گفت: 
»نظر شورای محترم شهر برای ما مطاع است 
را  هزینه  این  نشود  کامل  مطالعات  تا  ولی 
نخواهیم کرد«. متن کامل اظهارات شهردار را 
در همین صفحه و متن کامل گزارش جلسه 
نشانی  به  فردای کرمان  خبری  پایگاه  در  را 

fardayekerman.ir بخوانید.

کرمان  شهردار  با حضور  که  جلسه ای  در 
برگزار شد، طرح آرامستان هنرمندان و شروع 

فاز اول آن، مورد بازنگری قرار گرفت.
به گزارش کرمان آنلاین، سعید شَعرباف، در 
این جلسه با تأیید طرح آرامستان هنرمندان 
از محیط  استفاده  ایدۀ کاربردی در  اجرای  و 
هنرمندان،  »آرامستان  گفت:  آن،  پیرامون 
با  می توانیم  که  است  مکان هایی  معدود  از 
پس زمینۀ کوهستانی منطقه، فضای تجمعی 
قرارگیری  موقعیت  وی  کنیم«.  ایجاد  آن  در 
به دلیل وجود کوه های معروف  را  این منطقه 
به »سیدحسین« قابل توجه دانست و افزود: 
»ارتفاع کوه و ویژگی های آن می تواند طرح را 
به سمت ایجاد سالن آمفی تئاتر نیز سوق دهد«. 
»حیات  بر  تمرکز  و  دیده شدن  بر  شَعرباف 
شبانه« در این طرح تأکید و خاطرنشان کرد: 
»با توجه به ویژگی کوهستانی منطقه، ممکن 

است طرح تحت تأثیر قرار بگیرد«.
داد:  ادامه  ارایه شده،  طرح  ارزیابی  با  وی 
»وجود دیوارها در تفکیک فضاهای آرامستان 
هنرمندان، موجب ناامنی است؛ بنابراین، باید با 
ایجاد حیات شبانه به آن کاربری خاصی داد«.

شهردار کرمان با بیان اینکه ماهیت فرهنگی 
و هنری آرامستان باید بر مزار بودن آن غلبه 
مناسبی  و  خوب  فرهنگی  مرکز  و  کند  پیدا 

برای کرمان باشد، گفت: »طرح به گونه ای است 
که می توان آن را مرحله به مرحله اجرا کرد«.

سیلاب  وقوع  گرفتن  نظر  در  شعرباف، 
و گفت: »طرح  دانست  نیز موضوع مهمی  را 
آرامستان با در نظر گرفتن این موارد و لزوم 

ایجاد پارکینگ، نیاز به بازنگری دارد«.
شهرسازی  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی شهر کرمان نیز پیشنهاد داد 
به  اشراف  به منظور  طراحی شده،  دیوارهای 
محیط بیرون و ایجاد فضای دلباز، حذف شود.

منصور ایرانمنش، با تأکید بر القای بیشتر 
حالت معنوی و روحانی در طراحی این فضا، 
جغرافیایی  موقعیت  و  »توپوگرافی  گفت: 
باید  نیز  را  سیلاب  وقوع  احتمال  و  منطقه 
سکوها  اینکه  بیان  با  وی  بگیریم«.  نظر  در 
باشد،  توسعه  قابل  می توانند  روباز  بناهای  و 
و آب نماهای منطقه  بر گسترش فضای سبز 
آن  به  مشرف  کوه های  به  طرح  پیوستگی  و 
تأکید کرد. معاون حمل و نقل و امور زیربنایی 
شهردار کرمان هم درخصوص محل قرارگیری 
سایت  »موقعیت  گفت:  هنرمندان،  آرامستان 
توسط  که  است  به گونه ای  بزرگ  مقیاس  در 
و  شده  احاطه  کرمان  شهر  شرقی  کوه های 
یک ساختار درونگرا پیدا کرده است«. مهدی 
آرامستان  طراحی  اینکه  بیان  با  نیکویی 

هنرمندان از دو سال قبل با انعقاد قراردادی 
قرار  بهشتی در دستور کار  دانشگاه شهید  با 
به منظور  جلسه  »این  افزود:  است،  گرفته 
بررسی طرح نهایی مشاور و تصمیم برای کار 
این  در  است«.  شده  برگزار  اول  فاز  اجرایی 
جلسه، مدیر مرکز کرمان شناسی، با اشاره به 
»در  گفت:  کرمان،  در  هنر  دیرین  تاریخچۀ 
همه جای دنیا، گسترش فرهنگ جامعه مبتنی 
بر ایجاد امید در جوانان در راستای پاسخ به 
ارج  و  گذشته  رویدادهای  از  آن ها  مطالبات 

نهادن به هنرمندان پیشین است«.
تشکر  ضمن  گلاب زاده،  سیدمحمد علی 
خواستۀ  »تحقق  افزود:  کرمان،  شهردار  از 
از  بعد  آرامستان  ساماندهی  برای  هنرمندان 
سال ها انتظار، موجب خوشحالی و خرسندی 

مردم کرمان به خصوص جامعۀ هنری است«.
وی با اشاره به وجود مقبرۀ سرگرد سخایی، 
در آرامستان هنرمندان، ادامه داد: »باغ و موزۀ 
صورتی  در  آرامستان  این  در  طراحی شده 
بسیار  باشد،  وی  یاد  و  نام  تداعی کنندۀ  که 
همچنین  گلاب زاده،  بود«.  خواهد  ارزشمند 
بر ساماندهی سکوهای آرامستان تأکید کرد و 
پیشنهاد داد در طراحی این مجموعه به جای 
از  فضا ها،  جدا سازی  برای  دیوار  از  استفاده 
ادامه، مشاور طرح  درختان استفاده شود. در 

گردشگری  پارک  و  هنرمندان  آرامستان 
کرمان، از آماده بودن گزارش فاز یک آرامستان 
هنرمندان خبر داد و گفت: »در حال حاضر، 
وارد  اجرایی،  نقشه های  تهیۀ  با  می توانیم 
پروژۀ  ادیب،  مرتضی  شویم«.  پروژه  دوم  فاز 
آرامستان هنرمندان را طرحی فرهنگی اعلام 
کرد و افزود: »این آرامستان در حاشیۀ دره ای 

قرار گرفته، و رهاشده به نظر می رسد«.
وی موضوع مهم طراحی این فضا را ایجاد 
داد:  ادامه  و  کرد  ذکر  آن  محیط  در  سایه 
»کشیدگی این منطقه موجب شده تا عناصر 
به ترتیب و در امتداد هم قرار گیرند؛ بنابراین، 
بر  رهاشده،  شکل  به  مجموعه  دیدن  به جای 
پرُرنگ شدن جنبۀ معماری آن تمرکز کردیم 

و فضاها را به شکل باغ های متوالی دیدیم«.
از  آرامستان هنرمندان، یکی  مشاور طرح 
گرفتن  نظر  در  را  طرح  این  مهم  جنبه های 
کنار  در  اسلامی  انقلاب  موزۀ  برای  فضایی 
گفت:  و  کرد  ذکر  سخایی  سرگرد  مقبرۀ 
فاز  به  فاز  اجرای  مجموعه،  خاص  »ویژگی 
از بخش مرکزی  شروع شده  طرح است که 

و  بسته به نیاز، پیش برده می شود«.
در  آرامستان  طرح  »نقشه های  افزود:  وی 
حال حاضر تهیه و ارجاع شده و تمام جوانب 

لازم نیز در آن دیده شده است«. 
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خبرخبر

مطالعات ساخت روگذر 
در سه راهی شرف آباد کامل نیست

شکایت شهرداری 
از غرفه داران بازارچۀ پارک مطهری 

هنرمندان صنایع دستی کرمان تسهیلات بانکی 
دریافت می کنند 

شهردار کرمان: 

در صحن علنی شورای شهر کرمان مطرح شد

معاون صنایع دستی استان:

در جلسۀ علنی کمیسیون عمران شورای شهر کرمان مطرح شد؛

پاکی  آب  کرمان  شهردار  جامعه:  گروه 
تا  که  گفت  و  ریخت  همگان  دست  روی 
مطالعات مربوط به سه راهی شرف آباد کامل 
شهر  پول  از  تومان  میلیارد   ۳۰۰ نشود، 
این نقطه هزینه  را برای ساخت روگذر در 
روگذر،  این  ساخت  پروژۀ  کرد.  نخواهد 
شورای  دورۀ  پایان  در  و  گذشته  تابستان 
یا  درست  دربارۀ  اما  کلنگ زنی شده  پنجم 
نادرست بودن این اقدام، تردیدهای بسیاری 

وجود دارد. 
مطالعاتی  اینکه  بیان  با  کرمان  شهردار 
را  که ساخت روگذر در سه راهی شرف آباد 
»برای  گفت:  نیست،  کامل  می کند  تایید 
ساخت این روگذر ۳۰۰ میلیارد تومان پول 
نیاز است. این پول یعنی نوسازی کل ناوگان 

اتوبوسرانی کرمان«.
به گزارش خبرنگار استقامت، وی دوشنبه 
۵ اردیبهشت ماه در جلسه ای که کمیسیون 
از  جمعی  حضور  با  شهر  شورای  عمران 
متخصصان و استادان دانشگاهی برای بررسی 
طرح تقاطع غیرهمسطح سه راهی شرف آباد 
برگزار کرد، با بیان اینکه جلسۀ بسیار خوبی 
و در نوع خود بی نظیر بود، افزود: »امیدواریم 
این فرایند در دیگر موارد هم تکرار شود و 
ای کاش زودتر از این، شروع می شد. اگر در 
بزرگ  پروژه های  و  از پل ها  جریان هرکدام 
شهر چنین اتفاقی می افتاد، شاهد بسیاری 

از مشکلات نبودیم«.
وی ادامه داد: »در کرمان پل ساز خوبی 
کنار شهردار داریم )منظور شهردار قرارگاه 
کت  دکمه،  برای  معمولا  و  است(  خاتم 
همۀ  و  است  مهمی  زمینۀ  این  می دوزیم. 
تا  که  می اندازد  وسوسه  به  را  شهرداران 
را سریع  پیمانکاری هست که کارها  وقتی 
تا  می کند،  کار  هم  تهاتری  و  می برد  جلو 
می تواند پروژۀ غیرهمسطح تعریف کند. از 
شهردار  برای  هم  اجتماعی  پرستیژ  لحاظ 
بسیار خوب است. بنابراین خیلی از دلایل 
اصلا  را  غیرهمسطح  تقاطع های  ساخت 
نباید در موضوعات فنی جست وجو کرد و 
خاستگاه آن حداقل در کرمان چیز دیگری 
گارنو  »به  گفت:  سپس  وی  است«.  بوده 
ولی  کند،  بررسی  را  موضوع  که  شده  امر 
جلسۀ امروز کارشناسان نشان داد که مدام 
از معیارها و گزینه های جدید دارد صحبت 
است  نکاتی  از  فراتر  گزینه ها  هم  می شود. 

که مشاور بررسی کرده و هم معیارها فراتر 
است. به راحتی می توانیم کار چند معیاره ای 

را انجام دهیم«.
به  جلسه  این  »در  داد:  ادامه  شعرباف 
در  که  شد  اشاره  پروژه  اجتماعی  تبعات 
شبیه سازی ها نیست. اینکه فرد از کجا به کجا 
می رود تابع مطالعات مبدا ـ مقصد است که 
در دنیا وجود دارد و می توانست در مطالعات 

گنجانده شود«.
»مطالعات  کرد:  اظهار  کرمان  شهردار 
می شد.  انجام  طرح  این  در  باید  اقتصادی 
اثرات شهرسازی و اجتماعی هم باید دیده 
می شد. چه ما بخواهیم و چه نخواهیم، این 
مسیر دیگر کمربندی نیست. بلکه بزرگراهی 
در  اجتماعی  نقش  دارد  آرام آرام  که  است 
در  شمالی  بزرگراه  در  می کند.  بازی  شهر 
یعنی  شده  اجرا  پارک  طرح  گذشته،  دورۀ 
با  و حتما جنسش  است  اجتماعی  فضایی 

شریانی درجه یک متفاوت است«.
وی با بیان اینکه گزینه هایی که مشاور 
»عدم  افزود:  نیست،  کامل  کرده  بررسی 
اجرای روگذر تا دو سال آینده و جایگزین 
کردن اقدام ترافیکی دیگر هم باید بررسی 

شود«.
 ۳۰۰ »موضوع  کرد:  اظهار  شعرباف 
یعنی  پول  این  و  است  پول  تومان  میلیارد 

نوسازی کل ناوگان اتوبوسرانی کرمان«.
تقاطع  »ساخت  داد:  ادامه  وی 
غیرهمسطح در این سه راهای در مطالعات 
داده ها  و  نیامده  هم  ترافیک  جامع  طرح 
مربوط به سال های ۹۳ تا ۹۵ بوده و به روز 
مقایسۀ  در  هم  اولویت بندی  است.  نشده 
این تقاطع با سایر موضوعات ترافیکی انجام 
تومان  میلیارد  امروز ۳۰۰  اگر  است.  نشده 
را  مسیر  این  می خواستیم  و  داشتیم  پول 
برای  آزاد کنیم در حالی که ۱۰۰ میلیارد 
آزادسازی بهمینار نیاز بود؛ چه پیشنهادی 
می دادید؟ لذا خیلی از اولویت بندی ها انجام 

نشده است«.
وی تاکید کرد: »نظر من این است میزان 
برای ساخت  مطرح شده  امروز  که  داده ای 
مشخصات  این  با  پل  تومان  میلیارد   ۳۰۰

کفایت نمی کند«.
مطاع  شورا  »نظر  کرد:  اضافه  شعرباف 
است ولی تا مطالعات کامل نشود این هزینه 

را نخواهیم کرد«. 

گروه جامعه: بنا به اعلام شهردار کرمان، 
پارک  خوداشتغالی  بازارچۀ  غرفه داران 
مطهری بر ادعای خود مبنی بر مالکیت این 
ادعا  هم  اوقاف  کرده اند،  پافشاری  واحدها 
کرده که کل پارک جزو موقوفات است؛ این 
شرایط شهرداری را به این نتیجه رسانده که 
برای تعیین تکلیف وضعیت بازارچه شکایت 

قضایی کند.
سعید شعرباف تبریزی این توضیحات را 
در پاسخ به انتقادی مطرح کرد که مویدی 
شورا  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
داشت؛ مبنی بر اینکه چرا برای تعیین تکلیف 

این غرفه ها اقدامی انجام نمی شود؟
برای  اینکه  بیان  با  مویدی  فتح الله 
غرفه های پارک مطهری هنوز اقدامی نشده 
بیش  گذشته،  سال های  »در  گفت:  است، 
و  احداث شده  پارک  این  از ۱۰۰ غرفه در 
غرفه داران الان روی زمین شهرداری ادعای 

مالکیت دارند«.
این  در  زودتر  هرچه  »باید  افزود:  وی 
دوره های  در  شود.  تصمیم گیری  خصوص 
قبلی شورا هرچه پیگیری کردیم به نتیجه 
نرسیدیم. در این دوره هم شورا مصوب کرده 
را  موضوع  این  می خواهیم  شهرداری  از  و 

هرچه زودتر تعیین تکلیف کند«.
شهردار کرمان سپس با بیان اینکه کار 
وارد فرایند قضایی شده است، توضیح داد: 
»با موقوفه و غرفه داران مذاکره شد ولی به 
نتیجه نرسیدیم بنابراین، شکایتی از سمت 

شهرداری برای غرفه داران انجام می دهیم«.
شعرباف تبریزی افزود: »ادعایی شده که 
اما  ما  است.  موقوفه  بازارچه  و  پارک  کل 

ادعاهای اوقاف را تایید نکردیم«.

به گزارش استقامت، وی ۵ اردیبهشت ماه 
با تاکید بر اینکه کار وارد فرایند قضایی شده 
است، اظهار کرد: »متاسفانه برای سازش با 

غرفه داران به نتیجه نرسیدیم«.
گفتنی است ۲۵ بهمن ماه سال گذشته 
نیز مویدی در صحن علنی شورای شهر با 
تاکید بر تعیین تکلیف و ساماندهی بازارچه ی 
خوداشتغالی پارک مطهری گفت: »این ملک 
متعلق به شهرداری است اما واحدها چندین 
بار خرید و فروش شده است و آقایان مدعی 
هستند که این واحدها را خریده اند در حالی 
که هیچ سندی به نام اشخاص وجود ندارد و 

سند به نام شهرداری است«.
وی از واحد حقوقی شهرداری خواست تا 
ظرف دو هفته ی آینده از آن تاریخ، گزارشی 
در این خصوص ارائه و برای تعیین تکلیف این 

بازارچه اقدام لازم را انجام دهند.
وی در توضیح بیش تر در این باره گفت: 
»بازارچه خوداشتغالی پارک مطهری متعلق 
به شهرداری است اما سالیان زیادی است که 
مسائلی درباره ی آن مطرح است. متاسفانه 
ولی  است  بازارچه  نام  به  صنفی  واحدهای 
هیچ یک خوداشتغالی نیستند و پولی هم به 

شهرداری نمی دهند«.
وی ادامه داد: »ملک متعلق به شهرداری 
و سند به نام شهرداری است. در زمان آقای 
صابری این اتفاق افتاده است. خوداشتغالی 
انجام نشد و این واحدها دارد دست به دست 
می شود«. حسین چناریان رئیس کمیسیون 
»در  گفت:  جلسه  آن  در  نیز  شورا  بودجه 
برخی از این واحدها دارد استفاده های خاص 
می شود و مواد فروخته می شود و باید زودتر 

تعیین تکلیف شوند«. 

گروه جامعه: معاون صنایع دستی اداره کل 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
به اعطای تسهیلات  با اشاره  استان کرمان 
بانکی از محل دستورالعمل بند الف تبصرۀ 
۱۸ قانون بودجه به هنرمندان صنایع دستی 
صنایع دستی  حوزۀ  »فعالان  گفت:  کرمان، 
تولید کنندگان  شامل  کرمان  استان 
بازارچه های  و  فروشگاه ها  دارندگان  و 
اداره کل  پوشش  تحت  که  صنایع دستی 
میراث فرهنگی استان هستند، می توانند برای 
استفاده از این تسهیلات تا ۱۵ اردیبهشت ماه 
my.mcth. ۱۴۰۱ به سامانه ی الکترونیکی

ir  مراجعه کنند«.
سن  اینکه  بیان  با  حسین زاده  کاظم 
متقاضیان باید بین ۱۸ تا ۶۵ بوده و هیچ 
بدهی بانکی و چک برگشتی نداشته باشند، 
افزود: »برای کارگاه های یک تا چهار نفره تا 
سقف ۱۰۰ میلیون تومان، کارگاه های پنج 

تومان،  میلیون   ۵۰۰ سقف  تا  نفره  نه  تا 
و  تا سقف یک  نفره  تا ۵۰  کارگاه های ۱۰ 

نیم میلیارد تومان تسهیلات اعطا می شود«.
پایان  کارت  بودن  دارا  وی،  گفتۀ  به 
و  آقایان(  )برای  دائم  معافیت  یا  و  خدمت 
همچنین پروانه و جواز کسب تولید معتبر 
صنایع دستی و طرح توجیهی کسب و کار از 

دیگر شرایط دریافت تسهیلات است.
اداره کل  عمومی  روابط  گزارش  به 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
به  اشاره  با  حسین زاده  کرمان،  استان 
اینکه طرح اعطای تسهیلات به هنرمندان 
صنایع دستی از اواخر سال ۱۴۰۰ آغاز شده 
است، اظهار کرد: »از سال گذشته تاکنون ۲۱ 
پروژۀ استانی با اعتباری معادل ۹7 میلیارد 
ریال و ۲ پروژۀ ملی با اعتباری معادل ۲۳۵ 
میلیارد ریال به صندوق  کارآفرینی امید برای 

دریافت تسهیلات معرفی شده است«. 

1

در جلسه ای با حضور شهردار کرمان مطرح شد،

بازنگری در طرح آرامستان هنرمندان کرمان


